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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Orbán Viktor, miniszterelnök 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Hamarabb lesz magyar űrhajós, mint működő 
Planetárium?" 

Tisztelt Miniszterelnök Úr!

Az rtl.hu portálon megjelent „Három bába közt vész el a Planetárium„ című cikk azt írja le, hogy
2017-ben fogadott utoljára látogatókat a budapesti Planetárium, miután az előző években a kupolát
körülvevő lapos tető a nyári felhőszakadások idején rendszeresen beázott:

„Pedig  a  Planetárium  épületének  vagyonkezelője,  a  TIT  2019-es  és  2020-as  közhasznúsági
jelentéseiben  az  áll,  hogy  az  Emberi  Erőforrások  Minisztériumának  támogatásával  2018-ban
befejezett tetőfelújításon kívül elkészült a teljes rekonstrukció terve is. A TIT beszámolói szerint a
tervet az építésügyi hatóságok jogerősen el is fogadták, így elvileg minden készen áll az épület
felújítására. 

A tervbe vett munkák közt szerepel egy csillagvizsgáló kupola építése is, az Uránia csillagvizsgáló
felszámolásával a távcsöves bemutatókra alkalmas obszervatórium a Planetárium tetején kapna
helyet. Az ezzel kétkupolássá váló épület a TIT elképzelése szerint olyan „komplex csillagászati
intézmény” lesz, ami megfelel a XXI. századi követelményeknek.

(…)

A  Planetárium  felújításának,  modernizálásának,  átalakításának,  obszervatóriummal  történő
kibővítésének tehát elkészültek a tervei, a szigeteléssel megoldották a beázás problémáját, így már
„csak” a munkák megkezdése, a kivitelezés lenne hátra – itt torpant meg a történet 2019 tájékán.
Sokan  úgy  látják,  hogy  mindennek  hátterében  az  1977-ben  épült  Planetárium  zűrös
tulajdonviszonyai állnak.

A 2371 négyzetméteres épület 2018 óta 100 százalékig állami tulajdonban van – a tetőfelújítás ára



 
az volt ugyanis, hogy a TIT lemondott az állam javára korábbi 81 százalékos tulajdonrészéről. A
telek,  amin  a  Planetárium  áll,  maga  a  Népliget  (csaknem  320  ezer  négyzetméternyi  terület),
egyetlen helyrajzi számon szerepel a földhivatali nyilvántartásban. A hatalmas, a Könyves Kálmán
körút, Üllői út, Kőbányai út, Vajda Péter utca, déli körvasút határolta fás, bokros, ligetes terület
osztatlan közös tulajdonban van. 95,6 százalékban a fővárosi önkormányzat a tulajdonos, 1,8-1,8
százalékban a magyar állam, illetve a X. kerületi önkormányzat, és 0,8 százaléknyi tulajdonrésze
van a BKV Zrt.-nek.

A helyzet, kissé leegyszerűsítve a következő: az épület az államé, a vagyonkezelői jog a TIT-é, az
alatta lévő föld több mint 95 százalékban a fővárosé. Alapvetően tehát e három szereplő közt dől el
a Planetárium sorsa.

(…)

Ami a fővárost illeti, az új városvezetésnek határozott szándéka a jó ideje elhanyagolt, leromlott
állapotú Népliget revitalizálása. A Főpolgármesteri Hivatal Várostervezési Főosztálya, illetve azon
belül a Tájépítészeti Osztály idén online konzultáción kérte ki a fővárosiak véleményét a Népligettel
kapcsolatban. A kérdések alapvetően arra irányultak, hogy milyen fejlesztéseket látnának szívesen a
budapestiek a Népligetben, és a kérdőívek feldolgozása során az derült ki, hogy a Planetáriumot, az
épület felújítását tartja a többség a legfontosabbnak.

A nyáron elkészült a Népliget Stratégiai Terve, szerepel is benne a Planetárium, mint a „parkban
működő  egyedüli  kulturális  funkció”,  ami  a  Kőbányai  úti  Eiffel  Műhelyház  (Opera)  és  a
szomszédságába  tervezett  Közlekedési  Múzeum  mellett  a  térség  kiemelkedő  látogatottságú
intézménye lehet a jövőben.

A fővárosi felmérés szerint a Planetárium „egykori modern épülete” „rossz, leromlott” állapotban
van, megújítása külön projekt kellene legyen. Bardóczi Sándor,  a Tájépítészeti Osztály vezetője,
Budapest főtájépítésze a főváros Planetáriummal kapcsolatos terveiről érdeklődésünkre elmondta,
a rekonstrukció kiemelt helyen szerepel a stratégiai projektek között, de a felújítás nem a főváros
kompetenciája.„
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